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TOP SECRET _oam

¥

with the Agency of the development or discussions of any plaﬁs
concerning the possible assassination of Patrice Lumumba? -

| A I don't récéll anytﬁing about any plans to assassinate
Patrice Lumumba, I know that Lumumba was a controversial figure
at the time. I know whatever vyear this was == was in the
Eisenhower or the Kennedy era that Lumumba was riding high.

0 I believe that the era would have been in the era of
1959, '60. I believe he was killed in early '61l.

A. I remember later hearing all kinds of allegations
‘about Lumumba and how he had been killed and th he had beeﬁ
killed. I remember also the fagt fhat the -; it was abﬁndantly
clear that the Agency héd had nothing to do with his demise
but whether there was a plot on the Agency at sometime or
another to try to bring about his demise.I was nqt familiar with
it. I want to say‘here I will obviously do the very best 1

can with my recollection but when you consider how much has been

AAVHEIT QY04 ¥ QTVIAD FHIL WOdd AdOD0LOHd

in the newspapers about a number of things in the last period oﬁ

years it is pretty hard to stick in time when you first heard

All I am tr&ing to_convey here is I was not as far as I
know privy to any ongoing plan to get rid of Pétrice Lumumba
by’assassination.

Q Now, the dictator of the Déminican Republic, Mr. Y
Trujillo, was killed'on or about May 30, ‘'6l. Prior to that

time were you aware of the fact that there had been a request

TOP SECRET
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TOP SECRET R

made of the Agency to deliver guns to dissidents in the

A I don't believe I was familiar with it at the time
although I can't say; i.certainly heérd about the gun business
later because I had occasion to go back when Presidéht Johnson
asked me about this epiéode at one time to lpok'into fhe records
‘to find out about Trujillo; I could find no evidence that the
Agency had been responsible for his demise but I.did find
evidence at the time that there was an opposifion group in the
United:Staﬁes Government was anxious to have the Agency support
and assist and I think I may very well have knowh about the
opposition group at the time.‘

»I haQe no recollection any longer that I was privy to the
sendingyof any guns foito thé Dominican kepublic and if I was,
I don't recall they were ever identified as being designe&?to

kill Mr, Trujillo. I know there was a desire on the part of

AYVdLIT Q904 ¥ QIVYED HHI WOHJ AdOD0LOHd

whatever Administration was in power then, they didn't like Mr,
Trujillo., They like Mr. Duvalier asd certain others but I was

P

aware of no attempts to bring about his death through Agency.
assets. | |
I think sincévyou'haée raised this question of an assassi-
nation I would like to say something asba generaiity here.,
Dearly in the game when Colonel Galloway was my boss in
what was then known as the Office of Special Operations, I don't

even recall any more in what connection this came up but he said

TOP SECRET
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. there was no possibility whatever that the United States Govern-

ment could develop a capacity to kill people because you could

TOP SECRET : s

to me one day that the Agency should certainly havéffgégin
capability to get rid_of foreigners when required and that this
had to bé done secretly and yvou should never ask your boss for
permission to do‘these‘things, and s§ fbrth.v,I remember at the

time arguing with him about this and saying that i though. that

never keep it a secret, Sooner or later, maybe after five yearsg
'ten years, Loxd:knowg what, someone wouid come in or write some
Congressﬁan and say.the'Agency was responsible for killing SO
and so and ;side from the morlity of it I,felf it was impracti-
cal for the US Government to do something like that atvthis_time
I felt that way all the time I was Director. I neveriin my life
towards killing, murder, assassination of anybody of whom I am
aware, and so.I can only tell you that as the years haVengng_
by, as i say, quite aside from moral asepcts of this thing,
thegimp:obabiligyofﬂeVer bgihg able to do anything like tbat as
ap_Americah%Governmgnt agency has bécome less and less viabie.
In fact, I have often said to asséciates.that there are
.three things that: the American peoplé would néver Stand~for;
One is assassinatipn, two is rape, and th:ee is dealing in

drugs. So that I didn't want anybody in the Agency thinking

that any of those things were going to be satisfactory to me.?’,r

0. Mr., Manfredi asked you about some notes in which therg

was the mention of three handwritten names by you. One was

AQVdLIIT Q304
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cases with me and I thought that since he had done it he might

2%
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Castro, one was Trujillp, and do you remember what the third
was? |

A Diem,

[} And I think you have already testifiedlabout that;

A, I just did; because President Johnson had raised these
have raised.them with President Nixon and early in his Admini-
stration I wanted to get hih straightened out on this,:

| You knéw, to this -day I am not persuaded‘that President

Nixon doesn't still believe that the Agency didn't have somethin
to do with the demisé of Presiden£ Diem of Vietnam and there is
absolutely no evidence of this in thé.Agencyxrécqrds and the
whole thing hgs been, I mean, rather == what is the word I want
-= heated by the fact that President Johnéon used to go around
saYing that the regson President Kennedy w&é.assassinated wés

that he had assassinated President Diem and this was.just SRR

AAVAEIT QUOd ¥ QTIVHED FHI WONA Xd0D0LOHd

justice. 4ﬁe certainly used to say that in the early days of his
Presidency and whére he got this idéa from I don't know. I
don't know how many of you had the privilege of trying tp argue.
wiﬁh Presidents about things'like that but you tend t§ be a
léser.
o Let me just digress on that one point for the moment,

Before we get back to Mr. Castro; After the election in Chile, .|
I beliéve it was in 1970 where Allende derived a pluraiity, }-

President Nixon called vou or contacted yon to ascertain if

TOP SECRET
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anything..could be done to prevent hié envestiture, that is,
Allende's investiture by the Chilean 1egislatufe; Do you: Lo
remember' that call?

A No, =

0 Or contact?

A I knew this subjéct had come up but I thought it came
up in the éontextHOftthe-40 Committee deliberations. I don't
recall a con?gréation with President Nixon, I don't say I never
had one. I just don't recall it in that form.

Q Do YOu'recalI'any requgst made by the President or
‘anyone else in the White House that the Agency funnel funds and
also even perabpsfggbmaphine_guns to see if something could be

done to prevent the legislature from electing him?

d QIVYID HHI WO¥d XdOD0OIOHJd

A Well, certainly they wanted the legislature nbt to
elect President Allende. The Nixon Administration certainly
didn't want that.-"My recollection of the circumstance, though,

at the time was that having investigated this, we came to the

- AdVdLEIT QUOd

conclusion there was no-way to prevent his inVestiture. And
I do not recall anYthingvabout machine:guns.
Q- Or guns of any kind?

A I don't recall anything about guns. I recall a desire
to bribe, see if it was posSible‘to bribe enough representativesg
who were.going to'participaté in the election. That was a nonw"
aﬁailablé'éffair. There was no entity in Chile that showed ﬁhé

slightest interest in upsetting the Government or the result{“

TOP SECRET
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" not to tell the Secretary of State, you would have followedi"f

TOP SECRET

of the election and,although there was a great deal'of
pressure to do'something about it, I don't recall ouf finding
any way that we could have done it.

Q~ Do you recall that there was. - a.specific direction
from the President that you not advise the Secretary of
State of this request from the White House? Do you ever
recall thaﬁ'being done?

A No, I don't recall his‘Saying it in this connection
but, Mr. Belin, let me just say that this waé é favorite
device of President Nixon, Don't tell so and so. Be sure
you keep this secret. So I am hnot questioning.the fact that
he might wvery well’have'said it. On the other hand, I don't
recall it in this conhection.;

0 In what connection do you recall his telling you
nof,to tell the Seéfetary of State abouf it?

A Oh, I think these were things having to do with

AAVAEIT (YOJd ¥ QTVYID THI HWOdd AdODOLOHd

Vietnam and Southeast Asia,as best I recall;
Q Do you.récall his ever telling you not to tell any-
thing'about this particular subject iﬁvolving Chile to
. the Forty Committee?
A No. I don't remember that.

Q I assume that if the President would have told you

" N
I

the direction of the President.

A  Oh, of course.

TOP SECRET

DocId: 32204970 Page o



HY

" Phone (Area 202) 544-6000 .

WARD & PAUL

410 First Street, S.E., Washington, D.C. 20003

50955

10
1
12
13
14
15
16
17
18
19
20
21
22
23
24

25

TOP SECRET

Q- And if he told you not to tell the Forty Committee

you would have followed his direction on that?

A Yes. Aftef_all, these devices are part of his
office.
Q  And if he told you not to tell the President's

A Foreign Intelligence Advisory Board you would follow his

direction there?

A Yes. I think there would be no question about it.

He was my boss.

Q And if he told you not to tell Congressional over-

.sight committees you would follow his direction there?

A I never recall having discussed that with him, not
inforﬁing.;he Cong:ess. I don't recali any conversations of
that kind. |

0 Well, if he.would have told you that -= .

A Nor: do i recall any conversations about the
President's Fdreign‘lntelligence Advisory Board. If you
have evidence tﬁat he asked me not to teli them somethiné
I won't challenge it but the President's Foreign Advisory
Board quite_frahkly, never lobmed in his mind large enough
to be, I don't think, as a considered factor.

Q The Committee was not performing a true oversight
functioﬁ. Would that be a fair staﬁement?

A The President's Foreign Intelligence Board?

Q Yes.

TOP SECRET
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organization.

,Intelligenee AdviSory Board -~

-how would yod -

- rides supreme over the Executive Branch,‘sq if he tells

TOP SECRET

A No. I don't want to idehtify myself with that
statement because they had their own way that they thought
they were doing their job and I assume they thought they'

were doing it and I never regarded them as an oversight

Q Well, if the President would have told'you to

refrain from commenting about a subject to the Foreign

A I would have found no strain with that at all.
Q - And if he would have told'you‘not to tell-ar

particular thing to a Congressional oversight committee,

A I don't know. I might have argued with him about
that depending upon what it was, because there you have
a different kind of a situation. After all, the President is

the boss of the Fofeign Intelligence Advisory Board. He.

AAVALIT QYOod ‘¥ QTIVIED FTHI Houd KdODOLOHA

appoints it and they are his creatures, and so is the
Secretary of State, and so are his assistants in the White

House. After all, under our system of Government the President

somebody there not to tell somebody else he has got every

right, I assume, to do so.
With a Congressional committee you are under a differentf

situation because there you have a coordinate branch of the

Government where his writ does not obtain, necessarily.

TOP SECRET
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TOP SECRET

Q And so what you are'seying is to the‘extent that
there is a LegislativetBranch of the Government, that would
basically dependfupon what thewoarticular request of the
PrESLdent was?

A Yes, and I thlnk if I thought he was asking me to

deprive them of something they had a right to have, I would

certainly have an argument with him - about it because after

all, I have to live with both,or a Director has to live with

both.

Q And hypothetically if you argue with him~and-youvdo

not convince him then what would you disposition be?.
_ | )
A Well, that would be pretty tough over an issue of

that kind. I suppose in the end I would have to comply, he

’belng my boss, but I mean, I wouldn t feel very happy about

it and I don't recall hav1ng had that kind of a trauma.

Q I want to now turn to the Castro situation, ... ::i:

Ambassador Helms. When approximately did you first become = -
awarevof'the fact that there was an ongoing plan within the

Agency to try and have Castro assassinated?

HOYd AJODOIOHA

AYV4EIT Q404 ¥ QIVHED FHL

A Well, when you put it this way, I am not sure what

you are referring to because- during the years of the Kennedy

Administration, there was a flat-out effort ordered by
the Whlte House, the Pre51dent Bobby Kennedy who was afteﬁ
all his man, his rlght hand in these matters, to unseat the

Castro government, to do everythlng pOSSlble to get rid of

TOP SECRET
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it by whatever device could be found>and thati'was the

read about this in the papers. I'have heard about.it from

. since Castro is alive‘and‘apparently well in Havana, the

14 ' <
. extent to which this was serious!T have never ascertalned.

TOP SECRET

reason for mountingvthis large .operation in Miami to york>
on this very problem. And the Bay.of Pigs was a part of this
effort and after the Bayléf Pigs failed, there was even a.
greater push to try to get rid of this Communist influence S0
miles from the United States shoresT

The business about the_assassinationAof Castro, I have

associates. It has been kicked around whether this was a
viable proposition or not. I have no doubt it was written
into various plans as one of many options but I don't recall

i

any successful effort that was made in this direction and

Q . Do you recall the fact that poison pills were-

developed.to:be deliveréd to assets or to people in Cuba - for

AdVdEIT Q904 ¥ QIVyEO FHIL HOYd Xd0D0I0OHd

possible insertion.in food ‘or drink to be‘eaten by
Castro?.

A .Were poison pills taken to Cuba? I néver knew any-
»thing'about this. I don't recall-ever haﬁing heard anything
about poison pills or any of that., What I want to say in this
connection is the fact that I nevér‘heard’about this doesn't
mean that there were ma-y, many ideas discussed in the Agenéyf

. l‘

about what to do with the Cuban Government but I don't

recall anything like poiéon piils.

TOP SECRET
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Q Do vyou -

A Whose idea was this? Do you have the information?
Q  Well -~
A I recall somebody discussing with me one day an

even cragzier idea which had to do with some kind of a thing

that might be planted on the beach where Castro walked in the

"morning and it would blow up when he put his foot on it, or.

something.  There wére more nutty’ideas. It reminded me of
the time of 0SS when somebody wanted to get propaganda into
Germany and they discovered there was a herd of cows that

grazed in Germany and were milked in France, so they devised

-some suppositories into which there were put a lot of

propaganda léafiets and those were put in the cows on the
theory they.Qere being left on ‘the German side‘of:the border
when the cowsvwére‘gfazing and nobody would be the wiSer.

So to say tbere,ére.nutty ideas cooked up in Qréanizatibns
like this is to‘télllthe truth;

Is there any evidence, may I-ask, Mr,Bélin, is

there any evidence in the record that any Director authorized

‘what I can only‘refer'to by(the dictionary definition of
an assassinatioh of a foreign leader?

0 Well, there is évidénée‘in the record, Ambassador
Helms, that there wéré plans made té try and assassinate |

Premier Castro of Cuba, that there were several series of

plans, and that the plans at at least one or two of the

TOP SECRET
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stageS“included'the delivery of poison piils develoée@ in
the Agency tO‘be placed'in food or drink -~

A They were delivered in Cuba?.

Q — of Céstro, and that the pills were delivered to

Mr. Roselli, who in turn delivered them to other people,

and that the pills eventually found their way to Cuba.

A How do we know that?

Qb There. are Agency repofts that thgy were., We do not
have any first-hand information that they were; bu£ there
afe'—— there are memoranda which ihdicates'that they'were
through, among qthefs, disaffectedeubans.'

| A who returned to the United States and testified
to the facﬁ that they had reqeived ﬁhe pills- or something?

Q Who have not testified to anything.

A . I-seé.:'

.Q; That is one -~

A who authorized this particular operatioh?

Q 'This is one of the areaS'ﬁhaﬁ’we are trying to

ascertain énd I suppose my first question along'this line

~was whether or not you had any knowledge of the existence of

sucb a plan.
A Not that I recall.

Q And you indicate that you never knew of such a

plan?

A I don't recall any plan.

TOP SECRET
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'Q : Do you ever recall after you succeeded Richard Bissell,

tha£ you were approached concerning whether or not you shonild
advise'Johﬁ McCone‘of the existence of such plans or
operations?

A ?} I was Qpproached t0'do what?

Q As to Whether or not Mr. McCone should be briefed
about the existence of such,a'plan or‘plans?

A This is After the fact? Qt before the fact? Or in
the procesé? | |

Q fﬁuring the fact..

" A You meanNI‘had replaced Bissell and éomébodf in the
Agenéy came to me and saiavshould we tell Mr;McCone_aﬁout a
previously‘authoriZed plan? -

| Q _ Yes.> Do you recall that at all?

A I don't recall it. I am sorry.

Q Do you recall ever discussing this with William
Harvey?
A I don't know. I discussed hundreds of things with

Harvey when he was working on the Cuban.problem. I don't
‘recall this. I recall a gréat deal td do with ﬁérvey about
Roselli but I don't recall any conversation with Harvey
about talking to Mr.'McCone about Roselli because Harvey-
when he became in chargefof,the Cuban business, and sd forth,

-that whole Cuban operation, picked up various things around .

and about and among them was the ongoing contact with Roselli

TOP SECRET
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documents to John McCone concerning a memorandum with Robert

14

- existence of Roselli and various things that the Agency had

50

 know there was a memorandum for the record made at the time - -

TOP SECRET - 164

which did not start, I believe, in the DDP area..££w;;;r£éa
ih the Office ofESecufity, if I redollect, to what I found
in the record at one time. I'believe it was Colonel Edwards
who had first to do with Roselii.
QY I believe that is accurate.

| A And when Harvey acquired Roselli, we had én ongoing
liability and I had been told ‘he hddi:been asked to do. these
vérious-things;and there was no way to do it except to try
to hold his hénd and I was testifying earlier this morning,
so for some years we had this Roselli albatross around our .
‘neck. |

Q Do you recall ever briefing’or submitting ahy

Kennedy? Does this ring a bell with you at all or not?
A Well, it seems -- I recall at some juncture it was
-- somebody made a decision that it would be advisable to

brief Rpbert Kennedy as the Attorney General about the

had to do with him-and I beiievé that -- this I héve been
told -- I have had my memofy refreshed on this. I.don't
Vwant to mislead you. I have been told that it was Edwards
and Houston who went down to brief the Attorney General, althod
I am not 100 percent certain about that any more. But I

o F

because I have had reason to review it.

AdVdEIT G&OJ ¥ QIVYID FHI WO¥d AJdOD0LOHJ
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‘them at that timé.

| 1, which appears to be a photostatic copy of a front-page -.

TOP SECRET

Q - And who told you this?
A I don't recall. It may ha&e been Houston,. may have
been Edwards at the time. I don't remember, But I remember I

reviewed it when there was a story in the Chicago -- one

of the'Chicago newspapers some years ago about this whole

Roselli business, that I asked for the records:and-looked:at

MR, BELIN:: I am going.to'mark an exhibit, if I
can. You can céll.this, ifiyou wéuld'Helms’ Exhibitll;
'(The>document referred to/Qas-markedi
for identiﬁication, Helms'vExhibiﬁ
No..l() |
BY MR. BELIN:

Q I hand you what the reporter has marked Helms No.

story from the Chicago Sun Times under date of August 16,
1963, headlines ?CIA.Sought”Giancana.Help for Cuba Spying."

1 want you to examine this and see if perhaps that is

what you had reference to in reference to the Chicago

~ stories.

A It could very easily be. It looks just like what

I recall came out at the time and I think somehow or other

this name Sandy Smith sticks in my mind as being the writer: ¢|

of the article in geustion. So I have no reason to ddubt that”

this is the article we are talking about.

TOP SECRET
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to the Director but he simply handled press inquiries.

. seen it, if it was directed to-me. Is there no copy around

“that.

25 .

TOP SECRET .

'Q ‘Do you remember Stanley J. Grogén?
A Yes, |
Q He waS»ohe of your assistants?
A . Stanley J. Grogan was in charge of the éffice here
that dealtbwith the press. In 6ther words, he was =- and

Gus Thermers, one of his predecessors. His title was Assistant

MR. BELIN: Mark Helms' No. 2.
(The dobument»reférrea.to was ﬁarked "
for idehtification, HelﬁsflExhibit
No. Z.f
BY MR. BELIN:
Q - I hand you what has been mérked Helms' No. 2,
which is ; memorandum for thé.record;with“a tybewriﬁten 
siQnature of Stanley J.ﬂGrogén dated:Aﬁgust lé, 1963

réferring to a telephone call the previous evening from. Sandy.

KHVHSIT_GHOJ ¥ QTVYEO FHI HOYd XdODOILOHA

Smith of the Chicago3Sun.Times and ask if you ever saw that-

before?

A I'don't know. There is ndrreason'why I shouldn't have

with my initials on it as having: .seen. it?

Q I have not searched all of the records concerning
o

A Usually I initialed memoranda, or at least the'covef

sheets, or something, if they came to me.

TOP SECRET
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,you,‘also under date of August 16, 1963, I think that might
have:your initials on it. And there:.is a -~ that is attached

~+to what is marked as Helms' Exhibit No. 4, which is a memo-

James Balletti, et al.

involved in the activity at the time and when I had to go'

IWFr JEWKEI

MR. BELIN: Mark Numbers 3 and 4. N
(The documentsffeferred to were markgd
for identification, Helms' Exhibit

Nos. 3 and 4.)

BY MR. BELIN:

Q Handihg you what has been marked Helms, Exhibit

No. 3, which is a memorandum which appears to be prepared by

randum for the records dated 14 May 1962, pertaining to Arthur

A All right. I have fead these.

é Do you have any refreshed recollection as to_the
‘background of thoée, Ambassador Helms? |

A . Well, I don't understand what you mean by a

refreshed recollection. I mean, at the time I was told that

AIVIEIT Q904 ¥ QTVyAD FHL WO¥d XdODOILOHJ

Roselli was trying to get into Cuba. Whether I was told that
this was an assassination plot,'for,which $150,000 was being

projected, and so forth, I don't recall aﬁy more but I wasn't

back into the files to get this thing, you will see there that

I had to call Colonel Edwards to find out if there was any
, ' _ ‘ vy
‘records of this, and so forth, so it was something in which I.

i

hadn't been involved and I obviously in recent years have

TOP SECRET
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- have never seen any evidence.

TOP SECRET D T

!

heard’a‘great deal about the so-called Roéelli assassination
Sut I have heVer heard anybody come and tell me. that anybodyf
had ever verified that it was any more than conversation and
I must-say to this very day nobody has shéwed me one scintilla
of evidence_that anything e&er'happened about it exéept
conversation. |

_d The -

A I am not’saying it didn't.I am just saying I

Q : Thebdocument Exhibit 4 was a memorandum for the

THIL WOYd AdODOILOHJd

record which pertained to an oral briefing in which Mr. Housto
and Mr. Edwards of the Agencyﬁbriefed‘Attorney General Robert

Kennedy.

A (Nods in affirmative.)
Q Had you ever seen this memorahdum for the record:

‘before today?

A “Well, I am relatively certain I must have‘seen it

—XYVIdIT quod ‘¥ GIvEEs

the day I sent it to the Director.

Q Had you seen it before then?
A I don't recall.
Q This memorandum for the record dated 14 May 1962,

refers to a plan which was started in the fall of 1960 and
which continued through April of 1961. Were you ever'awaretf r
-

that subsequent to that time there was a second plan which f

began in_léte 1961 or early 1962 in which William Harvey

TOP SECRET
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-to assassinate Castro as put that way. I mean, the dictionary

-in touch with Roselli?

he took “him over and for a long time handled him thereafter

TOP SECRET

169

took over the>plaﬁ?
A  To do whaﬁ?
Q To try and assassinate Fidel‘ Gastro.
A " I don't recall ever any ~- I mean, I recall a’gréat

many .activities of Harvey but I don't recall an effort

definition. I‘amlﬁelling you they were trying to uﬁSeat his
entire gévernﬁent, so the fact th#t they wereftrying to ;et
rid of him is no argument but I don't recall any”Spécific plaﬁ
or propoéal.that was approved tb aséassinate Caétfo;

Q Do you remember any'auﬁhorization on your-paft
for William Harvey to handle this on a speciai basisé

A Oh, I Cprtaihly remembervthe discussions.wiﬁh him
about Roselli‘and his Mafia types’ahd the fact tﬁey were
going to have to be hahdied»on a special basis butmImdon't
recall any special basis being used to try to get tﬁem to
do an:assassination, |

Q' D§ you remember tha£ sometime in April of 1962 Sheffi

Edwards obtained your épproVal to have William Harvey get

A Wéll, that may be.
Q Do you remember?

- A Because I ceftainly know at some point Harvey

“XEVJEIT Q904 ¥ aIvadEd FHL HO¥Yd AdJOOOLOHJA

el

o B

took over Roselli. I don't remember at what time but I know °

TOP SECRET
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. and reported'these contacts to the FBI. We just had that

don't know when it finally ended but it seems to me it

was some years.

_-Mr.McCone;'wpuld-not bevbriefeduabout{this?

briefed about-something.'I mean, after all, one of the bases

to brief the DCI and I wonder whether or not you have any

TOP SECRET

albatross around our necks for a very long time indeed. I

Q Do you remember any discussions with William Harvey

in which one of the things agreed upon was that the DCI,

A No, I'don't recall any conversations with Harvey— - -
or anybody else that Mr.McCone shouldn't be briefed..I don't
say they didn't take place. I just’don't have any'recolléctiox

‘@f it. I caﬁﬁt think today why I would have not wanted him'

on which this Agency has alwaYs operated was that the Director
was privy to know anything that went on. That waé established
early_in the game.

Q Well, the Director --

‘AHVHHIT QY04 ¥ QIVEID FHI ‘WOWJ XdOD01LOHd

A Is there some evidence that I said no, don't tell
‘the Director, or he shouldn't be briefed?
Q Well, there has been testimony and there is documen-

-tation that it was agreed between'ydu'and Mr. Harvey not

recollection, No. 1, of whether or not that discussion was
had and if you do have any such recollection, as to why that '
discussion might have been had.: !

A ‘No.I don't have any.recollection of the discussion.

TOP SECRET
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A  Let's see. Who would haVe been DCI then? John
McCone? | :

Q Yes.,

A I don't know. I don't recall any other discussion

Helms' Exhibit No. 3, to Mr. McCone referring to Sam Giancana

- first stage with Mr. Giancana?

TOP SECRET

i

Q Do you remember any briefing of the DCI at any time:

prior to Helms' Exhibit No. 3, the August 16, 19637

with him on this subjett.
Q And on =--
A I don't say it didn't take place. I just don'e

recall any.

Q Now, on August 16, 1963, you delivered this memocrand

and you said this is an Outgrowth of this Chicago Sun-

Times story.of:‘alsovAugust l6é, 1963, Helms' No.Al;.is th&t'

AAVAUTT UH0Z ¥ UTVEAD BHI WOud Xd0OOTORd

correct?
A Yes.
@ ' o ‘
Q Do you remember whether or ot you briefed him at

that time on the fact that Mr. Harvey had taken over the-

'operation and the opération might have continued beyond the

A I have no recollection of this -- I have seen the
memorandum. I have no doubt it is mine. I have no doubt it

went forward.I?remember the episode but I don't remember the r

R

conversation with Mr. McCone at the time if there was one.

Q If Mr. Edwards or Mr. Harvey were to say they had

TOP SECRET
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- discussions with you that I previously questioned you about,

19

. possibilities. of killing various people in connection with, yop

IUP dECKEl

is it ydqr testimony that ygu have no recolléction’that'wouldu
enable you to confirm it or dény it?

A Yes. I juét don't rémember it. I mean, if they wére
to siﬁ here and go‘Back through the'conversation,-and so forth,
maybe it would come to mind but I don't recall it now and.I
see nO‘point~iﬁ trying’to testify to gomething thatvI don't
remember. | |

Q ‘Did'you héve any’knowledge‘of any(oﬁhervplansb
involved in an attempt to assassinate Fidel Castro?

A "“As I‘was;saying a moment ago, there.were variouS'
ideas,fioatgd by various people in thé Government that it_woul
be nice to get rid of him, and so forth; but i don't recall
any viable plahs,that were ever brought to lightftO'dO'this
and most of the ;— I say most -- élﬁost the entire eﬁergies

.of the DDP in thos days were attempting to get these operation

XAVdEIT Qo ¥ qTvddo dHL ROYd XdODOIOHJ

in Miémivorganized5to see if there was some way to undo the
government oszidel Castro and ‘it was a major effort going.

on and I am certain that there were discussions of fhe',

know, the options'that one has to carry through a certain
“injunction that you have been given, but I don't recall any
plans that were approved or that were viable specifically

directed at eliminating Castro, but that there were conver—i

' sations about it, I haven't the slightest doubt.

TOP SECRET
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TOP SECRET

o

Q- Do you~knOW'ﬁho'in‘the White House would have had
those conversationé'witﬁ;his people in the Agency? -

A It seng‘to me. that back in those days’there wasJ
.sdmething called -- there wés somé coﬁmittee that éat éﬁ the
White House that had to do with.cbﬁntetvinsurgency‘as I
recall it.

Q Would thét be the Speciai Operations group?

A .rI'doh‘t kﬁow what the name is any,more;.&ifférent
chénges, but this group used to meet cohstantly on the
probléms of Cuba and Latin America, and soiforth,vand also
problgms ail around the world -- how are wé goihgrto organize-
ourselves to fight this problem, that problem and the other
problem? I am sure there must be records of this thing. It
used to meet all the time dbwn~at'the_Executive Office’
Building. It had met a lot on Asia, as I récall it;.and the

problem in Vietnam, and so forth, and I have no doubt there

XEVAHIT G904 9 aIvado dHL HO¥d XdODOLOHd

was some organization that we. used to report to regularly abou
our progress in the Cuban thing. I forget which committee

it was butﬂcertainlyT.the$Attorney.Genéral“wasurightpthere,

" all the time. Joe Califano.was inVolved from the Army ' .

Department in these matters. I don't know. There were other:

o B

people. Ihave forgotten now all the —-- that is a long time
agb. | ~?-
Q Yes, sir. DbeS‘the name Mongoose ring any 5ell? ;
A Sure. ‘Mongoose was sort of:a general cover rubric

- TOP SECRET
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. may well be.

" Califano was one of them. It seems to me Lansdale, who had L

TOP SECRET ¢ |

for the whole effort to unseat the Castro goyerhmeht.
- Q ‘l Is this the grdup'tﬁat you are referring"ﬁo?
A No; Mongoose would have been an internal agency
thing, I think.vNow, maybe it was known downtown as -- or
some of these people who Qere privy td these things in

other agencies that this was the rubric. I am not sure. It .

Q When-they name a special group, Special Group Augmen
or Special bperations Group --

A That sdunas familiar, ves. Thatjsounds familiar;
I'am‘ashamed that you know moré aboUtWthése things-thése
days than I do but honesly, I haven't é?en thought about them
in all theée yéars. ‘

'Q _Sir, do‘you have any recoliectién‘as:té‘who’might
have been'the‘driving forces from the{White House in efforts
to do somethiﬁg about Castro?

A Well, the principal dfiving force was the Attorney
General, Robert Kennedy. There isn't any gquestion about this.

Involved in this was a group of individuais who were sort of

"hired and pulled together by Kennedy and Rusk and McNamara

and McGeorge Bundy and all those people to get on with this

job and as I sit here and start to think about this,

been successful in this kind of operation out in the Far

East was brought in for a while. There was a small office.

TOP SECRET
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that I think about it, that Mongoose thing, wasn't that .a

the instructions and all this were pretty rough and.

 TOP SECRET e

S
£

over in the Pentagon where people -- as a matter of fact, now

Lansdale invention that ;as.produced in the Pentagén and that
spécial operations, GenegErskiné headed -- isn't that -- some
of this is coming Back to me now. ‘

Q Well, as it comes back to you,.do you remember any
discussions involved connected or ihdirectly‘connected of any'
way connected with that opefatian involving any attempts to
asﬁéssinate Fidel Castfo? |

A I don't recall specifically. I would be sufprised
that it wasn't discussed ét times but I don't recall any
of these_discgssions particﬁlarly;,

Q _ Do you remember any discussions with Mr.Harvey
concerning the furnishing of either arms or poison pills
to‘Cubah exiles tb have them>tfy and.carry out any assassina-
tion plgn?-

| A I don't have any gquestion that we tried t§ land

them in Cuba, to bring down this government or to kill

'aanody that they-could lay their hands on. This was a --

?retty fulsome but when you come down to this questioh of a
specifié project was approved which was désigned for a man

to go to Point B and actually shoot or poison or dd somethiﬁd
to Castro, I don't recallmanything of that kind and I to o

this very day would like to see some evidence that this

AdVAEIT QYOd °¥ AIVHAD FHI HOWd AdOO0OLOHd
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- all the effort that was made in money and manpower, and

.at all and no matter how I would work on this I would never

TOP SECRET s

actually was ever carried out. I think that there was a lot
of lying on the part of those Cubans and a lot of backing and
forthing with allegations of things that.happened that never

did happen and as I. look back on the whole period, with

so. forth, devoted to try and’unseat the Castro government,
when dng looks badk at it it was a pretty‘pitifui'effoft
and I think a great deal of it wés 5ust, what shall I éay,
talking’a gocd,game. o

Q' Now, do yqﬁ'have any recollection of any briefihg
oﬁ McCone about any Agehcy_planS'in which'Harvey or Roselli
or Sheffield Edwards may have been involved othér than
Exhibit 47

A I don't have any recbllectioh of that,“Mr.}Bélin.
<I want to tell vou £hét all T recallvwas_that McCone was
constantly asking about how we were getting along with the
Cuban operationé and McCone was Qonsténtly being briefed abdut
what wé,were trying to do about these operations bﬁt.whaé

‘was in all those‘briefihgs.I.haue.no:recollection any more

be able to sort it all out. It was:-- a lot of effort was
‘being made, all kinds of things to get boats and to train.
Cubans to man those boats and land on secret shores énd%allf{“

kinds of things.

Q If --

A:

KHVHSIT Q¥od ¥ QTIVYID THL WOWd XdODOLOHJ
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from whether or not assassination should play any part in

TOP SECRET 177

i

A May I ask a question at ﬁhis juncture? sincg Castro
is alive and well in Cuba, what is the problem about tﬁese
-- trying to verify all this business about whether these
attempts'were maée or not made? I ﬁean, does it make any

difference any more?

Q Well, there are two major areas of concern apart

American policy. One area concerhs how the plans were
authotized,'whether they were directed externally or whether
they grewup internally.

The second‘area concerns what I-w0uld call internal moni-
toring and control. If Mr.Mchne”didn't know about it, other
than that briefing,_thatmposes a . .problem so far as an Agency
operaﬁiné'under.control.‘If you did not know*about‘itpuntil
the sprihgbof 1962, and the iﬁformatiaﬁ that I have..gathered

indicates that you were. not privy to,any.infdrmatioﬂ about

AdVdLIT Qyod ¥ QTVHHS dHL HOHJ AdOOOJ0OHd

this until.the.spring’of 1962,Myoumwére in a fairly important :
position in the Agency and yet were nottaware of what could
‘have been a potentially disastrous.operation, certainly. an

~operation .that had_all kinds of ramifications for this.
cpuntry when one coﬁsiders the trigger of World War I involved
én assassinatioﬁ attempt. |
And So, therefore, the scope of my inguiry isxnot  ~¢
necessarily to say it is thisiperson's responsibility but in -

‘large part it is to determine how these plans got organized

TOP SECRET
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TOP SECRET e

and how they were kept under control, and I should tell you

that it is my information that, although you did not have any

information about this prior to the spring of 1962, that
in .the sprigg of'l962 you were made privylto what I am going ﬁo
call Phase I‘which was the Giancana phase and also what I am
‘'going to call Phase II whén William Harvey took over the
boperation, and that.Mr.McConé, accbrding to the records ﬁhat
I have seen;'waé-not“briefed.ugtil,the,Augusﬁ 16, 1963
memdrandum, in part because of the fact Mr.McCéne had not
been DCI+ at the time the.pians were undertaken,.so the
documents say that I.hAVe_seen, and that at the time of his
briefing in August of 1963, it was not an oral briefing but
: rathér limited to a discussion of the Giancana matte?iin
" the memorandum for the record addressed to Senator Kennédy,
Exhibit 4. | | |
Now, ié'there anythingvthat.I have said which:diéagrees
with anything that is to.the best of your ;ecollection?
A I have no reason to cavil with what you ééy. I
don't ﬁave'any contfary recollecﬁiqns_but I don't remember a
‘lot of this‘éither. So -- |
Q- - ‘Now, do you remember Senator Kennedy coming over
to thé Agency on or about March 8, 1967, to review this
memorandum for the records that was Helms' Exhibit 4 that
pertéinedvto his 1962 briefing? | ’

A Senator Kennedy visited the Agency to do that?

TOP SECRET
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Q - Yes. He either visited’the Agency or was hand-

delivered a copy of that. Does that ring a bell with you

at alliz
A No, it doesn't, but“I-doﬁ'ﬁ say it didn't happen.
I don't --
-Q _You don't remember anyvcohversations with Senator
Kénnedy about this?
A No, I don't.i
 Q  Do you,reﬁemberbany conversétioné»wiﬁh Lawrence
Houston about -
A -th, yes, it was Houston whO'told me about the
briefing in the_firsﬁ place.
Q That is right,Aand when Houston toid you about the
briefing‘and Houston_Was present at.thevbriefing;'do you |
rémembér“what he said and what you said.at all or don't you?

A No.

Q Do yourremember'having'any~conversétion§jwith‘either

Hoﬁston-about”Robert Kennedy“wanting’to see thg-memorandum
again on -- sometimg‘in 196772 |

A I don't remember'the'thing‘atiall but, you know,
if it =- if the record says that this happened I have no
reason to argue with it. It wbuld not have loomea large“in
my life at that late date and if he wanted to look at it
I wouldn't have the slightest doubt I authorized sqmebody

to show it to him. I don't recall his'céming out here to

TOP SECRET
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in my office here.

'~ as Project Amlash?

" with him?

~constructed to have a -hypodermic needle With“theuobjecf.td

1WF SELKEIT

look at it. I?‘Other words, I don't recall him ever being

Q Do you havé any recollection of a project known

A Amlash? By that name, not any more.
Q Did you ever?
) Donjt forget, Mr. Belin, that there were hundreds

of theseé things.
Q Do ydu have any recollection of any manvby the
name of Rolando Cubela who was a Cuban who at one time had

been associated with Castro and then became disaffected

A ‘Let's see, Was he the fellow who eventually ended
up in Paris or Madrid or something of this kind?
Q Yes. At one time he did and then eventually

he ended up in Cuba but he was met-by.Agency people in Paris.

—XIVddIT G904 9 aIvadEo dHI HO¥d AJODOLOHd

A What was his particular cryptonym?
Q Well, among other things). some Black Leaf 40.had ..

been developed to be .delivered to him in a pen which had been

‘injecﬁ the Black Leaf 40 into. Castro. And that was delivered .
to himi.in Paris on November 22, 1963. Do you remember?

A . I certainly remember Cubela.. I certainly remember '
the fact that he was, I think -- was he a defector from the

v .

Cuban regime.
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DocId: 32204970 Page 33



bh 4o

/
Phone {Area 202) 544-6000

WARD & PAUL

4}'0 First Street, S.E., Washington, D.C. 20003

H¥ 50955

10

11

12

13
14
15
16

17
18
19
20
21

R2

23

24

25

.The Black Leéf 40 and the hypodermic pen, and so forth, I

-to put a spectacular seashell in an area --

. Castro a skin-diving suit which would include some tuberculosips

TOP SECRET

Q lYes.

A Or was he an agent whom we recruited who had hot
yvet defected or what? I certaiﬁly remember his name and I
cerﬁaihly remémber the.yse that was.made of>a fellbw named
Cubela but I don't recall exactly for what.

Q There was an effort to recruit him in place.
There were évenfualiy some weapons delivered to him.

A Were'thére? I don't have any reason to doubt it.

don't recall.

Q Do you recall any Agency scheme which_iﬁvolved tryin

A . That is what I was talking about earlier. womebody
was talking once about tryiné to put a bomb on_his beach
where he walked, or something.

Q Or where he skin-dived.

IHVHSIT Qdod ¥ aIVYdID HHI HOud AdODOLOHA

A Yes, that is the idea..I do remember somebody
discussing whether that would be aviable operation or not.

Q Do you ever remember anyone discussing giving .

‘bacteria in the breathing apparatus and also possibly some
fungus which would produce maduraifoot?

A Madura foot? I remémber,it seems to me, Fitzgerald '

i

had a bright idea about the skin-diving suit. I don't

- remember his -- I don't think I recall at all that there wasg.

TOP SECRET
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g - ; any plan to put anything in it. I have even.forgotten:whgt
3 L
_ g 2 thé‘skin~diving suit was but I.want to tell you these came
% S up every day,T some hairbrainedqideé like this to do some-
§ 4 thing about Cubé, but that . these ,actually were cartied out,
5 I don'tlrécali any instances of it. I don't recallvany_apérovals
6 || given'tO'ﬁctually set the seashell down or to éend thelthing
7 or that any assets Qere developed to do these things. These §
? ‘were a lot of things:tha£ were aiscussed and I amlsure'they  g g
9 .got ‘down on paper since;You have them but I-doh't recall theyf S
10 were ever approved or e&er carfied out or any attempt to , g
11 | carry ;hem out. | 5 g
. ‘12v | - Q -~ Do you remember that.éventually arms were delivered{c)
2 A . i
» E 15| . to Mr.Cubela in Cuba? j g
g 14 A I don't'havé any déubt about it. I think;we { .z
15 || delivered arms all over the place in -connection with- Cuba. :g
16 " I mean, let us not for a moment think that the.Kennedyr E
i? Aaministration wasn't dead serious abput getting rid of the 'g
 18' Castro government, . I:mean,.letﬁs-not -- thislwés a
2 19 Gévernmént operatién and if Dean Rusk or anybody,;McGéorge
8 :
§ 20 ' Bundy or -anybody else is sitting around, no, no, no, we
o , _
g 21 didn't have this in mind at all; let's get that all straightenrd
g 22 | oﬁt. They wanted to get rid of Castro.’Well;'let me say
§ ) that I don't know thét Dean Rusk wanted to éet rid of him = |
g 24 || . .but certainly President Kennedy wanted to get rid of him. i
W . .
E' 25 Q | What do you'meah by getting rid of him?
-~ TOP SECRET
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A. . They wanted to un#eat his government. They wanted to

bring his government down by whatever device could be found.

Q .:Which could include assassination?

A - I'don't know that the word assassination was ever

/
H

used but certainly if yoﬁ land armed men-on a beach-and-fhe
effort‘is to recruit other armed men and to t;y,to start a
wholé arfanéemént whereby you, youskndw, you brihg down a
govefnment,VSombeody is bound to get Shot; Buﬁ thé thiﬁg
thaﬁ I am doing my level best with you about_and which even
as I sit here thinking about it, is the focus on this
assassination,busiﬁess as though this was a, you'know,'SOme-
thing that was totally éart and parcel of killing or invasions
or anything of‘that‘kind. Put inlﬁhat-context; I just dbn't
remeﬁber #hat any of théée'opeiations Wefe_everimountgd
let alone-had.any prospécts:of:suc¢ess;' That a lot ofnthem we
discussed, I haven't the slightest doubt and I don't know
what other people in the Government havé testified tb but
eveﬁ that must have come up at various meetings as to whether
this was é viable way to get ¥id of:the man.

There is a very great differencé; it»séems to me,
when YOﬁ actually approved it, were preﬁared;to take the

responsibility.

Q- For the record,. there appear to have been no planqﬂA

&

undertaken to carry out either the seashell or the skin-diving|:

suit but there do appear to be plans to deliver the poison

TOP SECRET
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- track. Before the election the Agency spent a‘substantial sum.

of money in coordination with the Secretary of State as a

IVUP 9ECKEI

pills and plans to deliver weapons.
A All right.

Q You don't have any recollection to the contrary;,
A No, I don't,

Q I want to get back to Chile, if I can.

After the pluralty victory of Aliénde -= I will back-

part of a prdpaganda effort showing the dangers of the Marxié

regime.
A bNow, wﬁat years are we in now?
Q We are now. in 1970.
A Because one of the problems about Cuba and

testimony I have made in Congress is that there were two

operations in Cuba, one in ~- I mean in Chile. Excuse me.

AdVdLIT QJ0d ¥ QIVIEO FHI Woud AdODOLOHJ

Chile. Not Cuba. Chile. One>in 1964 and then a different
kind-ofma,thing“in 1970, and one of the reason$ thaﬁ my.
credibility was questioned was that I answered rather narrowly ’
- a coup&e'of guestions that Sénator,Symingtpn aéked me becauséf
I assumed and I had reason to‘bélievevthat he knew that
in i964er had¢funded;actual éandidates in the Chilean
.election. -In other WOfds, we had given money to..the candid?tés

4

- this kind. - | 1 D 4
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’.Chlle and all ‘the rest, I have got no reason to cav1l with

*September 4, 1970, +the Agency ‘did spend a cons1derable amount

think it was just for those purposes,.as I recall it..

TOP SECRET

Q ‘Well, my particular questions now pertain to the
election of 1970.

‘A May I say that I have ebsolutely no objection to

A14

your going into the Agency records. There are a lot of peoplé .

A

around here who remember what was done in 1970. 1962 and
1961, et cetera, people have dled ‘but whatever those fellows .

that ran ‘the W.H. Division and were Chlef of ‘Station in

them. They are honest men and will tell the truth about it.
I encouraged Senator Church to do 1t. They have gaone over
this,with-me overdahd over and over again and I remember only
S0 much-about it. But the facts arevascertainable;

Q Let me try to establish this,"if you have any

recoliection on it, that prior to the election on'or about

of funds in coordlnatlon with the. State Department for
propaganda efforts to convince or to show the people.of Chile
the dangers of a Marxist regime. Do you,remember that?

A Yes. I have no doubt that money. was spent. I

Q. And after the electlon, but before the lnvestlture

by the leglslature, there were the authorization of addltlonal

funds to be spent to prevent the accession of Allende:to thefr

XdVddaiT qaod ‘g TIVIEO THL WO¥d XJOOOIOHd

vl

presidency by seeking to induce various Chilean groups and

possibly the military to ‘thwart the investiture. Do>you

TOP SECRET
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oh 3 .
1 i
@ : :
3 remember that?
. 8§ 2 . ' ' . ;
§ A I don't remember that in that form. My recollection
g 3 ’ . -
¢ was that efforts. were made to find out if there was .any way
L] . . .
& 4 ' ' : _
: 4 to do it but I don't recall that anybody found any way to do-
5 - | |
: it and that, therefore, the whole thing was dropped. There
6 SO 1
_ may have been some, you know, minor additional expenditures
_ . ‘ A
7 : o
made but I don't recall anybody approving of a specific : §
8. _ . o 1@
plan to stop the investiture. - 8
. _ : |
9 S . o T L
Q And you don't have.any recollection of the.providing|,,
. : o)
.10 of any submachineguns to any military officers? 1=
11 o ” =
_ A> © No, I don't, but if Tom Karamessines or one 'of i
- . ' . 2!
3. 12 those fellows testifies to the fact that they did send'machineE§
< ‘ , ; . ,
g ,
R :. 13 guns down there and they delivered to Mr. X or Mr. Y or Mr.Z,
A B | | |w
3 I have no reason to question it. y
15 | L | | 12
' Q - And do you have any recollection of any conversationlg
. [
16 with President Nixon after the Chilean election in this. -
‘ v : el
17, connection to see what could be,donawto_thwart investiture E
18 of Allende and to not tell either the Secretary of State
8 19 or other members of the Forty Committee about it?
g o o .
g =20 A A- . This was.a.private conversation between me and
3 21 President Nixon?
2 22 Q Yes, sir.
H - A I don't recall it. Where did it take place? !
& : S _ 3
. e4 Q Well, let me show you from your files a memorandum
N =5 of a meeting on September 15, 1970.

HW 50235 DocId:32204970 Pagé 39
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‘Who were ptesent.at that meeting besides you and
the President,vaccdfding to your memo? |
A | According to the<memq it says present were John

Mitchell and Henry Kissinger. - Let's see what theséanotes
say. As I interpret these notes, this was an injunctioh to
me ﬁo do everything possible to stop it. But I don't recall

that we were able to find any way to do it.

Q And hoﬁ much funds were authorized_to be_spent?“

A Well, it says heréa"$10hmillion is available, more
if neeesséry;“ | |

Q Then, what does it say?

A "Full-time job; Beét men we have." in other words,
this was a Nixon iniuncfion to éull out’éll the stops to do
this. | | |

Q But'you don't have~any~specific'recollection.of
his.direction‘to you not to tell the Forty Committee or
the Secretary of State?
A No, I don't.
i MR. BELIN: Mark No. 5.
\ (The aocument referred to was marked -
for iaentification, Helms' Ekhibiﬁ
‘No. 5.)

: ¥
BY MR, BELIN: e

al

Q The last item I want to talk to you about at this,f

time goes back to 1962. I am sorry to skip back and forth;}

TOP SECRET
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A All right.

Q You mentioned that the Attorney General, Robert
Keﬁnedy, was intimately invblved with Operation Mongqose. And
there appgars'to be a corroborating memorandum_preparea by
you_datéd October 16, 1962, peftéining_to this,’ahd I wonder
if you would”read thisiﬁemorandum‘and see if it reffeshes

your recollection.

A 6 October 1962. When~wa5'the Cuban missile crisis?
0 " The  Cuban missile crisis, I'believé,'was in October

A Colonellpatchéll;‘ i had fbrgoften“all aboué him..

Q This letterhas béen marked Helms' Exhibit 5.

A That soft of lays it out, doesn't it?

0 Ambaséador Helms, having read the Helms;lExhibit
No. 5, this is a meﬁorandum which you prepared which appears
to have been prepared bn‘October 16, 1962; thé déte thatlyou
met with the Attorney General, is that correct? .

A Yes.

o And.to the best of your recollection, did the
_Attorney General express,the general-dissatisfaction of the
President,with the Operation Mongéose?

A I have every reason to believe that what I wrote
in that memorandum was the best of my recollection of what '
was said and what went on in the meeting,described;

Q Would it be fair to say that the Attorney;Generalf:

. KHVHGIQ{GHOJ *d aTvgEs SHI HOdd XdODO0IOHJ4
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had overtaken or had taken over a certain portion of the

'_but Mr.Harvey'did say that he -—

" was personally involved with the Attorney General.

- you became aware of those plans and that would be corroborated

- said that you and he determined not to brief the DCI on it

TOP SECRET

ik

.

was personally involved and.éontinued ta become more personally
involved With thevoyefall Mongoosé Operatién?

A  Yeé.

Q. Do you know whether or not‘at any time the‘Attorney'

¢

General was ever adviséd éf the' fact. that William Harvey
Roselli operation? 
| A‘ I dqn'ﬁ have anyArecolleétidh of that. Havé.
you ever taiked tovHarvey} indidentally?
Q Yés, sir.
A ‘»What‘did he have to say on the subjéct?

Q Well, Mr. Harvey never met with the Attorney General

AYVdLIT QMOd ¥ aIvaIEo FHL HO¥d XdODOIOHd

A He never:saw the Attorney Genefal?

Q  He neVer discussed == no, hé didn't say thét.

A 'Qh‘v

Q He never discussed the particular plans in which he

A I see. I see.

Q He did say'that sometime in the spring of 1962

by other documentation that I have seen, and that he also
. . ’}

L

‘at the.time and that is also corroborated by other documenta-

tion that I have seen.

TOP SECRET
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the record but at least there is some written documentation,

- here is that we are dealing with a lot of conjecture, a lot

~and go to Cuba and do X or Y and it shows I approved this

24 .

25  was contact did get to Cuba with pills and with =--

TOP SECRET o o 190

. P
{

A What sort of documentation?

Q Memorandum. |

A Memorandum for the record?’ A v
Q Well, memorandum'involvihg among other  things,

review of the entire area of this. I have notes on it. I

don't have the memorandum here at this time.

I don't know if I would call it a memorandum for

but I don't know whethér made céntemporaneously,bthat there
was a decision not to brief bci; McCone, the hemérandum
having been talked about earlier. |

A Let me ask a very important question here at this
point.A |

Q Surely.

A This plan that Harvey was alleged to have, how

by . : ' . , _
far did it ever get? I mean, what I am trying to get at

of thoughts, a lot of ideas. Now, did any plan get down to the

point where somebody was about - to dét in a boat or airplane

happening or was this something he was going to try to devélop{f

and see 1if it could fly and if there was any poséibility

that it might work, and so forth?

Q  There are reports that the people with whom~theré

L

AdVdEIT YOd ¥ QIVIESD FHI WOud AdOD0LOHd

(%3
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‘a period of seyerél years it continued without your express

TOP SECRET 191

A This was the first_-é

Q ~=- other occasions.

A | First phase? ' -

g And also the second phase aﬁd in addition, there

were subsequent reports that there'were arms provided

also and what you are saying is if this plan continued over

overView,asz understahd.your‘testimony, is that correct?

A Yes. My recollection of Harve?'s dealings with
Roselli or during most of the period that was that nothing
'ever‘happehed about'anything; |

Q well, ceftainly Mr. Castro is still living.

A Yes,'but I ﬁean, I think this --1I don't.know:whose‘
word to trust in this but I think that, you know,.this'is a
pretty.thin‘reed, this Rosglli business. He'was a pain in
the neck,and an awful albatross but I think we got zero

use out of him.

MR: .MANFREDI: Mr.Helms, this is Harold Baker,
another member of the staff.

THE WITNESS: How do you do?

MR. BELIN: Mr. Baker is going to be here tomorrow.
I think at this time we will let you take a breather and
at least adjourn the deposition to resume tomorrow morning.

. THE WITNESS: What time would you like me here,

‘Mr .Baker?

AHVHQIT Q404 ¥ QIVYED FHL HWOYdJ AdODOLOHd

ha B
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MR. BAKEﬁ:‘Mf. Gray was going to start first.
MR. BELINS’VMr. Gray is not =-- Well,‘I have asked
the questions that Mr.Gray wanted to ask. |
| | MR. BAKER: I-see; What would be convenient fof
you?
THE WITNESS:‘ I want to meet your convenience.A
I mean my desire is to be as avaiiable and get everyfhing '
done that we can so I can get beckvte my~job.
'MR. BAKER: Haif past nine?
THE WITNESS: Fine. |
MR. BELIN: All right. Well, thank you, sir,'for
your cdoperation. | |
THE WITNESS:'-Thank you. Iwant to cooperate. I
want to help. vaill try and be a little bit, lef'more alert
tomorrow. -
(Whereupon, at 4:30 p.m., the taking of tﬁe‘
depqsition"was recessed, to reconvene at 9:30 a.m.,.Thursday;

‘ \
April 24, 1975.)
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